
افزاي�ش 200 درص�دي قيم�ت مس�كن ط�ي 
دو س�ال اخي�ر ب�ازار مس�كن را ب�ه کس�ادی 
کش�انده و خانواده هايی که می توانند اقس�اط 
4ميلي�ون و 300 هزار تومان�ی وام 240ميليون 
توم�ان را بپردازندهم ق�ادر به خريد مس�كن 
مناس�ب در مح�دوده ش�هر تهران نيس�تند. 
به گزارش »ج��وان«، بي تفاوتي نس��بت به آنچه 
كه در حوزه قيمت بازار مل��ك در ايران مي گذرد، 
آس��يب هاي جدي درون بخشي و برون بخشي را 
متوجه اقتصاد ايران كرده است كه خروج بيش از 
10 ميليارد دلار از كشور و ورود آن به بخش ملك 
تركيه و گرجستان و كشورهايي از اين دست تنها 
بخشي از آن اس��ت و در حوزه حجم معاملات نيز 
كار به حدي بحراني شده است كه حجم معاملات 
در بازار مسكن تهران در حد معاملات دهه 60 است 
و حال آنكه با اين وضعيت قيمت مسكن بسياري از 
خانوارها در بازار اجاره بها و همچنين حاشيه شهرها 
عملاً ابقا شده اند. در اين ميان، ركود در بازار مسكن 
براي دارندگان مسكن و ذينفعان رشد بهاي مسكن 
فرصت طلايي ايجاد كرده است تا با انجام كمتر از 
10 هزار معاملات در بازار مسكن تهران كه در آن 
حداقل 3ميليون مس��كن وجود دارد، به سادگي 
بتوانند قيمت ها را بالا ببرند، كما اينكه در دو سال 
اخير ديديم كه قيمت در ركودي ترين بازار در حد 

200 درصد رشد داشت. 
   رشد مشكوك قيمت مسكن 

رشد200 درصدي دو س��ال اخير بازار مسكن كه 
بسيار مش��كوك بود، زمينه اي ايجاد كرده است تا 
افزايش تسهيلات خريد مسكن عملاً كارايي خود را 
براي تقويت بنيه مالي متقاضيان از دست دهد، زيرا 
از طرفي قيمت مس��كن در مناطق مناسب تهران 
چنان جهشي داشته اس��ت كه با وام 240 ميليون 
توماني نيز نمي توان مس��كن خريداري كرد حال 
بماند كه بس��ياري از خانوارهاي متقاضي مسكن 
اصلًا قدرت پرداخت تسهيلات بيش از 4ميليون و 

300 هزار توماني را در ماه ندارند. 
بسيار پيش از اينها كارشناسان اقتصادي وضعيت 
بازار مس��كن ايران را نيازمند ساماندهي معرفي 

كرده بودند زيرا به نظر مي رس��د عامل قيمت در 
بازار مسكن به شكل بسيار غير طبيعي در اقتصاد 
ايران افزايش يافته اس��ت،  از اين رو به س��ادگي 
مي توان با تغيير فرمول نرخ گذاري و كشف درصد 
تغييرات قيمت مس��كن هم جلوي رشد بي رويه 
قيمت مسكن را گرفت و هم اينكه قيمت مسكن 
در كشور را در حد 50 درصد كاهش داد، كما اينكه 
اگر براي اين مقوله امروز فكري نكنيم بايد انتظار 
داشت كه اقتصاد ايران در آينده با بحراني شبيه 
بحران 2008 امريكا روبه رو ش��ود كه منش��أ آن 

بحران بخش مسكن بود. 
   وام 240 ميليوني با اقساط 4/3 ميليوني

پرداخت وام 240 ميليون توماني خريد مسكن در 
حالي از روز گذشته آغاز شده است كه اقساط ماهانه 

اين تسهيلات 4 ميليون و 300 هزار تومان است. 
پرداخت اوراق مسكن در راس��تاي مصوبه شوراي 
پول و اعتبار اس��ت كه سقف تس��هيلات ساخت و 
خريد مسكن را از محل اوراق گواهي حق تقدم براي 
تهراني ها )زوجين( به 200 ميليون تومان افزايش 
داد. متقاضياني كه قصد اس��تفاده از اي��ن اوراق را 
داشته باشند مي توانند تا سقف 240 ميليون تومان 

از اوراق بهره مند شوند يعني با استفاده از تسهيلات 
جعاله تا سقف 40 ميليون تومان اين تسهيلات به 
240 ميليون تومان خواهد رسيد. بازپرداخت اقساط 
وام 200 ميليون توماني)نرخ س��ود 5/17درصد( 
12س��ال و بازپرداخت وام 40 ميليون توماني)نرخ 

سود 5/17 درصد( پنج سال است. 
كل باز پرداخت متقاضيان طي 12 س��ال بابت وام 
200 ميليون توماني مسكن به روش پلكاني حدود 
520 ميليون تومان خواهد بود كه سود وام جعاله 
نيز 21 ميليون و 500 هزار تومان مي شود، يعني در 
مجموع متقاضيان بايد بيش از 340 ميليون تومان 
سود براي وام 240 ميليون توماني پرداخت كنند. 
   مشكل در وام نيست در قيمت مسكن است

محمد رضا رضايي كوچي، رئيس كميسيون عمران 
مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اينكه تسهيلات 
مسكن بايد حداقل 50 درصد از قيمت تمام شده 
يك واحد آپارتمان را پوشش دهد، گفت: هم اكنون 
با وام 200 ميليون توماني حداكثر مي توان 15- 10 

مترمربع آپارتمان خريد. 
 افزايش سقف تسهيلات خريد يا ساخت مسكن 
از طريق اوراق ش��ايد تنه��ا ً به رون��ق واحدهاي 

قديمي س��از منجر خواهد ش��د. با توجه به رشد 
حدود 200 درصدي قيمت مس��كن طي دو سال 
اخير در ش��هر تهران، وام 240 ميلي��ون توماني 
تكافوي خريد خانه در شهر تهران را نمي دهد، اما 
ممكن است تجميع اين تس��هيلات با نقدينگي 
خانوارها بتواند براي خريد آپارتمان هاي قديمي 

در مناطق جنوبي تهران مؤثر باشد. 
   مراقب حباب کاذب قيمت مسكن باشيم

محم��د عدالت خواه، كارش��ناس بازار مس��كن 
گفت: قيمت هاي اسمي ممكن اس��ت بالا برود 
ولي قيمت ه��اي واقعي ظرفي��ت افزايش ندارد. 
قيمت هايي كه هم اكنون در بازار مي بينيم به دليل 
كاهش ارزش پول است، نه اين كه نرخ هاي واقعي 
در اين سطح باشد. بازار مسكن دچار حباب كاذبي 
شده كه براي دس��تيابي به يك شرايط واقعي در 
اين بازار بايد س��ال ها صبر كرد؛ البته مشروط به 

آن كه قيمت افزايش پيدا نكند. 
گفتني اس��ت كه آذرماه 13۹8 ميانگين قيمت 
مسكن ش��هر تهران به 13 ميليون و 474 هزار 
تومان در هر متر مربع رسيد كه نسبت به ماه آبان 
6/8 درصد و نسبت به ماه مشابه سال قبل 3۹/۹ 
درصد افزايش يافت. اين اولين رش��د قابل توجه 
ماهانه از ارديبهشت ماه امسال تا كنون بوده است. 
بر اساس اعلام دفتر مسكن همچنين در آذرماه 
13۹8 تعداد ۹664 قرارداد خريد و فروش مسكن 
در تهران به امضا رسيده كه نسبت به ماه قبل 137 
درصد و نسبت به ماه مشابه سال قبل 3۹ درصد 
افزايش نش��ان مي دهد. نرخ ه��اي واقعي در اين 
سطح باشد. بازار مسكن دچار حباب كاذبي شده 
كه براي دستيابي به يك ش��رايط واقعي در اين 
بازار بايد سال ها صبر كرد؛ البته مشروط به آن كه 

قيمت افزايش پيدا نكند. 
گفتني اس��ت كه آذرم��اه 13۹8 ميانگين قيمت 
مسكن شهر تهران به 13 ميليون و 474 هزار تومان 
در هر متر مربع رسيد كه نس��بت به ماه آبان 6/8 
درصد و نسبت به ماه مشابه سال قبل 3۹/۹ درصد 
افزايش يافت. اين اولين رشد قابل توجه ماهانه از 

ارديبهشت ماه امسال تا كنون بوده است.
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 رشد قيمت مسكن 
وام 240 ميليوني خريد مسكن را هم بي اثر كرد 

 رشد 200 درصدي قيمت مسكن 
طي 2 سال اخير که به مثابه دستكاري قيمت در بازار رکودي است مردم را در بازار اجاره يا حاشيه شهرها ابقا کرده است

 LPG لزوم ساماندهي استفاده از سوخت
گاز مايع در بسياري از كشور هاي دنيا به عنوان يك سوخت رسمي در 
كنار بنزين و گازوئيل و CNG براي خودروها شناخته شده و استفاده 
مي شود، اما اين سوخت در ايران براي خودروها يك سوخت غير مجاز 

تلقي مي گردد. حال چند سؤال در اين مورد مطرح است. 
اگر اين سوخت غير مجاز است، چرا جايگاه هاي عرضه غير استاندارد آن 
در خارج شهرها و داخل گاراژها همچنان پابرجاست؟ و چرا محل هاي 
تبديل خودروهاي بنزيني به LPG سوز همچنان به فعاليت خود ادامه 
مي دهند؟ قابل توجه آنكه اتوگاز يا سوخت LPG براي خودرو در بيش 
از 40 كشور دنيا به صورت رسمي مورد استفاده قرار مي گيرد و حتي 
اين سوخت در اروپا به سوخت پاك معروف است. اين در حالي است 
كه اگر وزارت نفت از تنوع دادن به سبد سوخت كشور غافل بوده، اما 
مردم به دليل صرفه اقتصادي يا هر دليل ديگري به اين سوخت روي 
آورده اند و هم اكنون بپذيريم يا نپذيريم 1/5 ميليون خودرو به مخازن 
و كيت LPG مجهز شده اند، حال مجدداً اين سؤال مطرح مي شود كه 
تكليف اين جماعت چيست؟ و اگر استفاده از اين سوخت در خودروها 
مشكلي ندارد پس چرا اس��تفاده از آن را رس��مي، ايمن و محترمانه 
نمي كنيم و چرا امكانات استفاده از آن خصوصاً جايگاه هاي رسمي آن 

براي 1/5 ميليون راننده صاحب اين خودروها فراهم نيست؟
لازم به يادآوري است كه مسئولان وزارت نفت استفاده از اين سوخت 
را غير مجاز مي دانند. به عنوان مثال، مديرعامل ش��ركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي مازندران روز گذش��ته در ديدار امام جمعه ساري 
گفت: »از وقتي كه بنزين گران شد، اس��تفاده م��ردم از گاز مايع كه 
استاندارد نيست براي خودروها بيشتر شده است. « اما نكته اينجاست 
كه با توجه به آمار قبل��ي 1/5 ميليون خودرو در اي��ران از LPG به 
عنوان سوخت جايگزين اس��تفاده مي كنند و به هر حال آنها بخشي 
از 30 ميليون خودرويي هستند كه در سراسر دنيا LPG را به عنوان 

سوخت برگزيده اند. 
با افزايش قيمت بنزين اس��تفاده از گاز مايع كه اس��تاندارد نيس��ت، 
ب��راي خودروها بيش��تر شده اس��ت. در ص��ورت ادامه رون��د افزايش 
استفاده كنندگان از گاز مايع در خودروها، به ناچار مانند گذشته شاهد 
استفاده غيرمجاز و غيراستاندارد از LPG در خودروها خواهيم بود. در 
نتيجه اين نوع استفاده غيراستاندارد خود عاملي در ايجاد خطر نا امني 

در ناوگان حمل و نقل جاده اي خواهد بود.  
طي ماه هاي اخير مسئولان دولت در مصاحبه هاي متعدد خودروهاي 
مذكور را علت اصلي كمبود سيلندرهاي گازمايع در روستاها قلمداد 
كرده اند و پس از آن هم برخورد تعزيراتي با مراكز عرضه گازمايع به 
خودروها در ش��هرهاي مختلف صورت گرفت. اين در حالي است كه 
كشور تركيه كه فاقد منابع طبيعي نفت و گاز است نزديك به دو برابر 
ايران گازمايع را در ميان خودروهاي س��بك و سنگين توزيع كرده و 
معتقد اس��ت كه به دليل ارزان تر بودن گازماي��ع از بنزين و گازوئيل 
استفاده از آن در خودروها به صرفه تر است. از 8/5 ميليون تن گازمايع 
توليدي در ايران در س��ال 2018، تنها 2 ميليون تن در داخل كشور 
توزيع و مابقي صادر شده، در حالي كه تركيه تنها 3/2 ميليون تن گاز 
مايع را در اين سال ميان خودروها توزيع كرده است. بنابراين كمبود 
عرضه داخلي گازمايع و عدم ساماندهي به خودروهاي مذكور منجر 
به ايجاد مشكلات فوق شده است وگرنه مردم و رانندگان تقصيري در 

اين زمينه ندارند. 
به هر حال عدم توجه ب��ه اين پديده در س��ال هاي اخير منجر به 
دوگانه سوز شدن بيش از 1/5 ميليون خودرو با گازمايع شده است 
كه ديگر نمي ش��ود آنها را نادي��ده گرفت و مطمئناً نمي ش��ود با 
نظارت هاي بگيروببندي چندماهه مشكل توزيع و عرضه گازمايع 

در روستاها را نيز حل كرد.

 خودروها و خانه هاي لاكچري
مشمول ماليات مي شوند

ب�ا مصوب�ه کميس�يون تلفي�ق، خودروهاي س�واري و وان�ت 
دوکابين با قيمت بي�ش از يك ميلي�ارد تومان مش�مول ماليات 
مي ش�وند. همچنين اعض�اي تلفيق مص�وب کردن�د واحدهاي 
مس�كوني بي�ن 10 ت�ا 15 ميليارد توم�ان باي�د مالي�ات بدهند. 
عضو كميسيون تلفيق بودجه س��ال ۹۹ در گفت وگو با فارس گفت: با 
مصوبه ديروز كميسيون تلفيق خودروهاي سواري و وانت دو كابين كه 
قيمت آنها بيش از يك ميليارد باشد، مشمول دريافت مالياتي مي شوند. 
محمداسماعيل سعيدي افزود: بر اس��اس اين مصوبه خودروهايي كه 
قيمت آنها بين يك تا يك و نيم ميليارد تومان باش��د 0/5 درصد قيمت 
آنها به عنوان ماليات اخذ مي شود و خودروهايي كه قيمت آنها بين 1/5 
تا 3 ميليارد تومان باش��د يك درصد قيمت آنها باي��د به عنوان ماليات 
پرداخت بشود. عضو كميسيون تلفيق بودجه س��ال ۹۹ اظهار داشت: 
همچنين طبق اين مصوبه خودروهايي كه بي��ش از 3 ميليارد تومان 
قيمت داشته باشند، بايد معادل 1/5 درصد قيمت شان به عنوان ماليات 

پرداخت شود. 
سعيدي خاطرنشان كرد: علاوه بر اين اعضاي كميسيون تلفيق مصوب 
كردند واحدهاي مسكوني كه چه خالي و چه در حال استفاده كه قيمت 
آنها بين 10 تا 15 ميليارد تومان است، يك هزارم قيمت  آنها به عنوان 
ماليات پرداخت شود. وي افزود: همچنين بر اساس اين مصوبه واحدهاي 
مس��كوني كه بين 15 تا 25 ميليارد تومان قيمت دارن��د بايد 2 هزارم 
قيمت آنها به عنوان ماليات پرداخت شود و واحدهاي مسكوني كه بين 
25 تا 40 ميليارد تومان قيمت دارند بايد 3 هزارم قيمت آنها به عنوان 
ماليات پرداخت شود. عضو كميس��يون تلفيق بودجه سال ۹۹ اظهار 
داشت: علاوه بر اين طبق اين مصوبه واحدهاي مسكوني كه قيمت آنها 
بيه 40 تا 60 ميليارد تومان است بايد 4 هزارم قيمت شان بابت ماليات 
پرداخت شود و ماليات خانه هايي كه قيمت آنها بيش از 60 ميليارد تومان 

است،5 هزارم قيمت واحد مسكوني است. 
.................................................................................................................

بازار ها در پايان سال رنگ گراني را 
نخواهند ديد

مع�اون بازرگان�ي داخل�ي ب�ا تأکي�د براينك�ه بازار ه�ا ت�ا پاي�ان 
س�ال رنگ گران�ي را نخواهند ديد، گف�ت: ذخيره س�ازي کالا هاي 
اساس�ي ب�راي ي�ك س�ال از مدت ه�ا قب�ل آغ�از شده اس�ت. 
عباس قبادي در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، درباره اقدامات 
وزارت صمت ب��راي كنترل بازار ش��ب عي��د  اظهار كرد: ب��ا توجه به 
اهميت بازار شب عيد و احتمال بروز نوس��انات قيمتي، وزارت صمت 
از مدتي پيش اقدام به ذخيره سازي اقلام ضروري براي بازار شب عيد 
كرده است تا از بروز اختلالات قيمتي جلوگيري كند. وي تصريح كرد: با 
برنامه ريزي هاي انجام شده، كالاهايي كه امكان ذخيره آنها وجود داشت 
به اندازه كافي انبار شده اس��ت، اما اقلام خاصي وجود دارند كه بايد در 
زمان مناسب ذخيره سازي آنها آغاز يا عرضه انجام شود كه از جمله اين 
اقلام مي توان به ميوه هايي مانند سيب و پرتقال اشاره كرد كه از جمله 
اقلام پرمصرف در ايام نوروز محسوب مي شود. معاون بازرگاني داخلي 
وزارت صمت افزود: ذخيره سازي اغلب كالاهاي اساسي از مدت ها پيش 
آغاز شده و امروز حجم مناسبي از گوشت قرمز، گوشت سفيد، برنج و 
ساير اقلام پرمصرف در اين ايام داريم و مابقي اقلام موردنياز در اين دوره 

تا چند مدت آتي ذخيره سازي خواهد شد
قبادي تأكيد كرد: ذخيره مناس��ب اقلام ضروري مي تواند اين نويد را به مردم 
كش��ور بدهد كه تغييرات ميزان تقاضا در بازار ش��ب عيد تأثيري در قيمت ها 

نخواهد داشت.

خبري از اصلاح ساختار در لايحه بودجه 
۹۹ نيست

ي�ك کارش�ناس اقتص�ادي ب�ا بي�ان اينكه لايح�ه بودج�ه ۹۹ 
دچ�ار نات�رازي مناب�ع و مص�ارف اس�ت، گفت:دولت در حال�ي 
مي خواه�د از مناب�ع صن�دوق توس�عه مل�ي اس�تفاده کندک�ه 
خالي ش�دن صندوق ب�ه منزل�ه کاهش مقاومت کش�ور اس�ت. 
ميثم پيله فروش در گفت و گو با »مهر« در مورد لايحه بودجه ۹۹ اظهار 
داش��ت: مهم ترين انتقادي كه به لايحه وارد اس��ت، ع��دم لحاظ كردن 
اصلاحات ساختاري است كه از پارسال دولت مكلف به انجام آن شد. لايحه 
بودجه ۹8 كه پارسال ارائه شد، مسئولان با اين بهانه كه ديگر فرصت نيست 
و در سال آينده اين تغييرات را اعمال مي كنيم، لايحه را تصويب كردند و 
قرار ش��د در لايحه بودجه ۹۹ اصلاحات صورت بگيرد، اما متأسفانه همه 

اشكالات بودجه ۹8 و سنوات قبل، در لايحه سال ۹۹ هم وجود دارد. 
   دولت برنامه اي براي کاهش هزينه ها ندارد

وي ادامه داد: منظور ما از اصلاحات ساختاري اين است كه براي كاهش 
هزينه هاي عمومي كش��ور يا كارآمدتر كردن دستگاه ها برنامه اي نداريم 
و همچنان با ش��يوه قبلي، مي خواهيم روند را ادام��ه دهيم، بدون اينكه 
دستگاه هاي موازي را كاهش دهيم يا تغييري در شيوه ارائه خدمات ايجاد 
كنيم. پيله فروش گفت: يك��ي از روش هايي كه منجر به كاهش هزينه ها 
مي شود شناسايي مصرف كننده نهايي بودجه عمومي است كه متأسفانه 

در لايحه در نظر گرفته نشده است. 
   غفلت از ايجاد پايه هاي جديد درآمدي

اين كارشناس اقتصادي افزود: تعيين منابع جديد درآمدي براي بودجه نيز 
ديگر اصلاح مدنظري است كه انجام نشده است؛ در واقع شايد به هر دليل 
نتوان هزينه ها را كاهش داد، اما بايد پايه هاي جديد درآمدي تعريف كنيم، 
اين پايه ها مي تواند اخذ ماليات از فراريان مالياتي باشد، زيرا عده زيادي در 
كشور هستند كه درآمد هنگفت دارند اما ماليات نمي دهند. البته دولت 

مي خواهد به اين سمت برود، اما هيچ برنامه اي براي آن ندارد. 
وي ادامه داد: مس��ئله بعدي مرب��وط به معافيت هاي مالياتي گس��ترده 
مي شود كه در سال هاي قبل اعطا شده است؛ متأسفانه هيچ برنامه اي براي 

ساماندهي معافيت ها وجود ندارد. 
پيله فروش اظهار داش��ت: برنامه اي براي كاه��ش و مديريت هزينه ها، 
افزايش كارايي دستگاه ها، حذف دستگاه هاي زائد و از آن طرف برنامه اي 

براي ايجاد درآمدهاي جديد وجود ندارد. 
اين كارشناس اقتصادي گفت: تا الان اين عيب ها را با نفت مي پوشانديم 
حال كه درآمد نفتي كاهش يافته است، مي خواهيم به وسيله استقراض 
اين نقيصه را پوشش دهيم. استقراض هم يعني دامن زدن به تورم و تورم 

يعني فقر گسترده و كاهش مقاومت مردم. 
وي افزود: قرار است براي بخشي از منابع مدنظر لايحه، از منابع صندوق 
توسعه ملي استفاده شود، اين در حالي است كه خالي شدن صندوق هاي 

ذخيره و پشتوانه اي كشور، مقاومت را كاهش مي دهد. 
پيله فروش در ادامه با بيان اينكه مجلس مي تواند ريل گذاري صحيحي 
براي اداره كشور داشته باشد و مسير حركت دولت را تعيين كند، گفت: 
اين مجلس نش��ان داده در تمام زمينه ها ناكارآمد است و با رفتارهايي 
كه داش��ته خود را از رأس امور به قعر امور برده اس��ت، و اگرنه قدرت 
مجلس در قانون اساسي مابسيار زياد است به شرط اينكه افراد سالم و 
دغدغه مندي در مجلس حضور داشته باشند. به هر حال اگر مجلس، 

مجلس باشد اميد به اصلاح لايحه بودجه وجود دارد. 
وي اظهار داش��ت: لايحه بودجه ۹۹ دچار ناترازي در منابع و مصارف 
است، اما ناترازي قابل درمان است به شرطي كه برنامه اي براي تغيير 

اداره كشور داشته باشيم.

وحید حاجی پور

سرپرست وزارت 
جهاد کشاورزي     كشاورزي

با بيان اينكه تمام نهاده هاي کشاورزي بيش 
از نياز کش�ور در انبارها وج�ود دارد، گفت: 
سياست وزارت کش�اورزي در وهله نخست 
اتكا به توليد داخل و پ�س از آن وارد کردن 

دانش کشاورزي است. 
به گزارش »فارس«، عباس كشاورز با حضور در 
هفتمين نمايشگاه تخصصي نهاده هاي كشاورزي 
با بيان اينكه در آستانه آغاز فصل زراعي بهار تمام 
نهاده ها تأمين و بيش از نياز انبار شده است،  گفت: 
ما سياس��ت هاي جديدي را در اين دوره اعمال 
خواهيم كرد و س��ازمان ها، نهادها و دولت بايد 
در اين زمينه ما را همراهي كنند. در صورت نياز 
ترجيح خواهيم داد دانش و علوم كشاورزي را از 
كشورهاي ديگر وارد كنيم. وي در اين زمينه به 
بخش خصوصي اعلام كرد كه تمام همكاري هاي 
لازم را در اين زمينه داشته باشند و با شركت هاي 
خارجي مش��اركت در زمينه انتق��ال دانش به 
داخل كشور را جلو ببرند. سرپرست وزارت جهاد 
كش��اورزي همچنين از دولت، نهادهاي مالي و 
پشتيبان هم درخواست كرد كه آماده اين تغيير 
و تحولات باشند و وزارت جهاد كشاورزي را در 

انجام اين سياست ها ياري دهند. 
   کمب�ودي در نهاده ه�اي کش�اورزي 

نداشته ايم
كش��اورز با بيان اينكه 40 ت��ا 70 درصد برخي 
نهاده ه��ا حتي بي��ش از س��ال گذش��ته تأمين 
شده اس��ت، گفت: برخي از اين نهاده ها در داخل 
توليد مي شود و برخي هم وارد شده است، اما همه 

سياست هاي ما تأمين نيازها در داخل است. 
وي با تأكيد بر اينكه با توج��ه به اتفاقاتي كه در 
كش��ور از لحاظ تحريم افتاده بايد سياس��ت ها 
را عوض كنيم،  گفت: كش��ور اكن��ون در جنگ 
اقتصادي به س��ر مي برد و هر روز اين فشارها از 
سوي دولت ها بيشتر مي شود و ما تلاش خواهيم 
كرد كه برنامه هاي خود را مطابق با وضعيت فعلي 

و بر مبناي توسعه توليد ادامه دهيم. 
سرپرس��ت وزارت جهاد كش��اورزي با اشاره به 
تحريم اقتصادي گفت: نهاده هاي كشور اكنون 

فضاي خيلي راحت و آرامي دارد و نشان مي دهد 
كه اين خانواده كشاورزي به خوبي كنار هم كار 
مي كنند و تا ب��ه الان هيچ گزارش��ي از گراني، 
كم آبي، كمبود نهاده ها و ساير مكمل هاي غذايي 

گزارش نشده است. 
    ش�رکت هاي داخلي جاي خارجي ها را 

پر کردند
كشاورز با بيان اينكه برخي شركت هاي خارجي 
توليدكنن��ده نهاده م��ا را ت��رك كرده اند، گفت: 
اين اق��دام آنها برخ��لاف اينكه غ��ذا و دارو جزو 
تحريم ها نيست، انجام شده اما براي جبران اين 
خلأ ش��ركت هاي داخلي ما انعطاف خوبي را به 

خرج داده اند و جاي خالي آنها را پر كرده اند. 
وي ب��ا تأكيد بر حضور و نق��ش بخش خصوصي 
گف��ت: همان ط��ور ك��ه قب��لًا گفت��م يك��ي از 
سياس��ت هاي من مش��اركت حداكثري بخش 
خصوصي در توليدات بخش كش��اورزي است و 
دولت بايد در اين زمينه تنها نقش تسهيل گري 
را انجام دهد و با كمك آنها بايد دانش را به داخل 
كشور بياورند. سرپرست وزارت جهاد كشاورزي 
اضافه كرد: اقداماتي در اين زمينه آغاز ش��ده به 
طوري كه توليد بذر هيبريد را ش��روع كرديم و 
توليدكنندگان وارد صحنه شده اند و بايد تدريجي 

و پيوسته اين راه را ادامه دهند. 
   افزايش 6 درصدي محصولات کشاورزي

كشاورز در بخش��ي ديگر از صحبت ها به رشد 
6 درصدي محصولات كشاورزي امسال اشاره 
كرد و گفت: اين افزايش با كمك توليدكنندگان 
نهاده و محقق��ان صورت گرفت��ه و اين روند ما 
ادامه خواهد داش��ت. وي به تجرب��ه توليد در 
گذشته اشاره كرد و گفت: س��ال ۹2 بذر 704 
ذرت را ص��د در ص��د در داخل تولي��د كرديم 
كه تنه��ا با تغيي��ر سياس��ت و روش ها صورت 
گرفت،  بنابراين اكنون هم با تغيير نگاه و اعمال 
سياست هاي جديد مي توانيم شرايط مطلوبي را 
به ويژه براي تكثير بذر در كش��ور فراهم كنيم. 
سرپرست وزارت جهاد كش��اورزي بار ديگر به 
خصوصي سازي در بخش كشاورزي اشاره كرد 
و گفت: اين خصوصي سازي بايد افزايش يابد و 

من هنوز در اين زمينه رضايتي ندارم.

 تمام نهاده هاي كشاورزي 
بيش از نياز كشور انبار شده است

 هادي غلامحسیني
  گزارش   يك

 جوان

-مدیرعامل شرکت تولیدات پاك سم ایرانیان
- دهیارى وشوراى اسلامى سلوش

- مدیرعامل شرکت خصیل دشت رانکوه مهندس منافى
- مدیرعامل شرکت راها پلاست لنگرود رضاسرى

- شهردارى وشوراى اسلامى املش
- بخشدارى دهیاریها وشوراهاى اسلامى لنگرود

-  مدیریت اب وفاضلاب شهرى رودسر 
- مدیریت بنیاد مسکن انقلاب اسلامى شهرستان رودسر

- مدیرعامل شرکت بتن بالاخان کریم قربانپور

 - مدیریت وکارکنان جهاد کشاورزى شهرستان املش 
- قربانعلى پورمسیب مدیر امور ابیارى شهرستان لنگرود

- مهنــدس ارســلان علیــزاده وحــاج اقارســولى مدیریــت 
مجتمــع بیــن راهــى رفاهــى توریســتى بهارنارنــج
- دهیارى وشوراى اسلامى منطقه نمونه گردشگرى لیلاکوه

 - فرزاد ابراهیم خواه مدیر عامل شرکت ره گستران  بندر چمخاله 
- رضا  وکیلى مدیرعامل شرکت عامران سازه لنگرود

- شوراى اسلامى پلکو ابراهیم صداقت
راهش پرروهرو باد


